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Hazánk idén szeptember 
16. és 22. között tizennyol-
cadik alkalommal csatlako-
zott az Európai Mobilitási 
Héthez, aminek célja, a 
környezetbarát és fenn-
tartható városi közlekedés 
népszerűsítése.

Ennek kapcsán szeptember 22-
én, az Európai Autómentes Napon 
élettel telt meg a körmendi Vadász-
lak és annak környéke, ahol a helyi 
önkormányzat és a rendvédelmi 
technikum közös környezetvédelmi 
– figyelemfelhívó és szemléletfor-
máló- programot szervezett.

Az intézmény tanulói új innovatív 
környezetkímélő, klímabarát jár-
művekkel ismerkedtek meg. Elekt-
romos kerékpárokat, rollereket pró-
bálhattak ki, de egy elektromos 
autóba is beülhettek. A járművek 
előnyeiről szakemberek tájékoztat-
ták a résztvevőket és minden felme-
rülő kérdésre választ adtak.

A folytatásban lehetőség volt a kö-
zelmúltban megújult Vadászlak 
épületét és az ott helyet kapott kiál-
lítást megnézni, végül a Körmendi 
Rendvédelmi Technikum diákjai 
egy japán tulipánfát ültettek az 
épület melletti területen. n MP

Elkezdődött az Árpád házi Szent 
Erzsébet plébániatemplom felújítá-
sa a napokban. A falakat kívül – be-
lül leverik két méter magasságig, 
hogy száradjanak. Teljesen meg-
újul a templom villanyvezeték háló-
zata és a szigetelés is. A munkála-
tok ideje alatt, szeptember 25-étől a 
vasárnapi ½ 9-es szentmisét az 
evangélikus templomban tartják, a 
vasárnap esti 6 órás szentmise a 
Batthyány templomban, a hétfői ½ 
8-as, a csütörtöki, pénteki és szom-
bati este 6 órás szentmise pedig a 
Közösségi Házban lesz. A kereszte-
lők szintén a Batthyány templom-
ban lesznek, a temetési misék pedig 
a Közösségi Házban.

A munkálatok előreláthatólag az 
év végéig eltartanak. n MP

Megkezdődött a körmendi katolikus templom felújítása

A felújítás ideje alatt máshol tartják a miséket FOTÓ: JT

Együttműködés: autómentesen az autómentes napon

A környezettudatosság jegyében emlékfát ültettek az esemény résztvevői.

Az autómentes nap remek alkalom, hogy kipróbáljuk, 
milyen egyéb, kevésbé káros lehetőségek vannak a köz-
lekedésre. Ha ezt az év többi napján is megfontoljuk az 
alternatív közlekedési lehetőségeket, azzal sokat teszünk 
a környezetünk és önmagunk érdekében. FOTÓ: JT

Körmend is 
csatlakozott

A legutóbbi képviselő testü-
leti ülésen hozott döntést a 
körmendi városvezetés arról, 
hogy az önkormányzat idén is 
csatlakozik a 2022-es Bursa 
Hungarica Felsőoktatási Ön-
kormányzati ösztöndíjpályá-
zat rendszeréhez. Az ehhez 
kapcsolódó kiírást a város 
hamarosan közzé is teszi hi-
vatalos honlapján. A pályázat-
ra azok a helyi, hátrányos 
helyzetű, szociálisan rászoru-
ló hallgatók jelentkezhetnek, 
akik jelenleg már felsőoktatá-
si intézményben képzésben 
vesznek részt vagy a jövő tan-
évtől nappali tagozaton fel-
sőoktatási intézményben ta-
nulnának.

Új eszközök az oviban
A Batthyányné Coreth Má-

ria Óvoda és Bölcsőde Szék-
helyintézményének udvarára 
három új mérleghinta került a 
közelmúltban egy pályázat 
keretében. Ezen kívül tíz új 
padot is kihelyezhettek. A be-
ruházás összesen mintegy 
kétmillió forint.

Fákat ültetnek
Faültetéssel is ünnepli ala-

pítása jubileumát a GYSEV: a 
vasúttársaság munkatársai 
tíz különböző helyszínen ösz-
szesen 150 fát ültetnek el 
szeptember közepe és október 
vége között. Szombathely, 
Körmend, Csorna, a GYSEV 
osztrák üzemrésze, a Nagy-
cenki Széchenyi Múzeumvas-
út, illetve Sopronban a GYSEV 
CARGO, a Hotel Sopron és az 
SVSE sporttelep területe azok 
a helyszínek, ahol az alapítás 
jubileumára emlékeztető fa-
csemeték növekedhetnek idén 
ősztől. A fákat, vagy kisebb 
facsoportokat önkéntes ala-
pon a GYSEV munkatársai fo-
gadják örökbe: részt vesznek 
a faültetésen, majd a későbbi-
ekben elvégzik a fák gondozá-
sát is. n MP
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A körmendi Városi Kiállító-
teremben 35 év barátság 
címmel nyílt kiállítás, amely 
Körmend és a finn Heinävesi 
testvérvárosi kapcsolatának 
történetét idézi fel.

Csáky Zoltánné, a körmendi Ma-
gyar-Finn Baráti Kör elnöke első-
ként a nagy elődökre emlékezett, 
Madáchy Károlyra, Pintér Pálra, 
Bán Miklósra és Csák Tamásra, va-
lamint Erkki és Rauni Keinonenre, 
Jussi Hosskonenre, és Erkki Tuo-
mainenre, emlékükre gyertyát is 
gyújtottak a rendezvényen. Ezután 
múltidézés következett.

– A baráti kör 1986-ban kapta a 
hírt, hogy van egy város Finnor-
szágban, amely olyan településsel 
szeretne kapcsolatba kerülni, ahol 
megismerhető a magyar emberek 
élete. A nagykövetség egyszerre 
Körmendet nevezte meg, mert sze-
rintük ez volt a megfelelő a finn He-
inävesi számára, A kapcsolatfelvé-
tel megtörtént, az első finn csoport 
– egy férfikórus – 1987-ben érkezett 
Körmendre – mondta Csáky Zoltán-
né, aki arról is beszélt, hogy 2020-
ban a koronavírus járvány megbé-
nította a két ország közötti 
kapcsolattartást, Bán Miklós is el-
hunyt, így szinte megállt az élet a 
baráti körben.

– Sabáli Lászlóné kérdezett meg, 
hogy elvállalnám-e az elnökséget. 
Igent mondtam, mert nem akartam, 
hogy sok jó ember munkája elvesz-
szen, így indulhatott újra a baráti 
kör aktív tevékenysége – fűzte hoz-
zá még Csáky Zoltánné, aki édesap-
ja, Pintér Pál hagyatékát vette át.

Jóban, rosszban
Bebes István polgármester kö-

szöntőjében azt hangsúlyozta, hogy 
a két város közötti baráti kapcsolat-

nak nagy ereje van, ez a bajban is 
sokszor megmutatkozott. A több év-
tizedes magyar-finn kapcsolat ápo-
lásában meghatározó szerepe volt 
az városvezető elődöknek, Kercs-
már Jenő, egykori tanácselnöknek, 
a testvérvárosi megállapodás alá-
írójának, illetve Farkas József és 
Honfi József polgármestereknek.

–A kiállítás bemutatja, hogy mi-
lyen hosszú utat tettünk meg a kez-
detektől napjainkig. Láthatjuk a 
testvárosi együttműködés aláírásá-

nak képeit, az utazásokat, a közös 
programokat, amelyekből rengeteg 
volt az elmúlt években – fogalmazott 
Bebes István, majd egy összetarto-
zást jelképező ajándéktárggyal lep-
te meg Csáky Zoltánnét, a körmendi 
baráti kör vezetőjét és a finn egye-
sület elnökét, Risto Kinnunent.

Jöhetnek a fiatalok
A finn delegáció részéről hárman 

köszöntötték az egybegyűlteket. 
Leena Vlasoff egyesületi titkár, Ris-
to Kinnunen elnök és Maarika Ka-
sonen, Heinävesi polgármestere is a 
harmincöt éves barátság fontossá-
gáról, és a kapcsolatok fiatalításá-
ról beszéltek.

A finn csoport is hozott ajándé-
kot, a városét Bebes István, a baráti 
körét Csáky Zoltánné, a gimnáziu-
mét Laczó Tamás igazgató vette át.

Zárásként dr. Gyürki László pá-
pai prelátus üdvözölte a testvérvá-
rosból érkezett vendégeket, felidéz-
ve a múltbéli eseményeket, például 
az ottani templom leégése után 
szervezett segítő akciót.

A 35 éves barátságot bemutató 
fotó-, illetve dokumentumkiállítás 
megnyitóján közreműködött a Váro-
si Vegyeskar és a Béri Balogh Ádám 
Táncegyüttes. Mindkét csoport járt 
Finnországban korábban.

A Heinävesiből érkezett vendégek 
egy pályázati lehetőségnek köszön-
hetően töltöttek el egy hetet Kör-
menden. Nyáron körmendiek utaz-
hattak Finnországba, köztük több 
fiatal is, akikkel megvalósítható a 
kapcsolatok újjáépítése.

 n TJ

Körmend és Heinävesi régóta jó kapcsolatot ápol egymással

Harmincöt éves barátságról a Városi Kiállítóteremben

Bebes István elődei munkáját méltatta FOTÓ: JT

A kiállítás megnyitóján a Városi Vegyeskar és a Béri Balogh Ádám Táncegyüttes is közreműködött.

Maarika Kasonen, Heinävesi polgármestere a harmincöt éves 
barátság fontosságáról beszélt
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A Zene Világnapja alkalmából hangulatos koncertet 
adtak a Szabadság téren a Körmendi Alapfokú Zene- és 
Táncművészeti Iskola művésztanárai.

– A hagyomány egészen 1975-ig 
nyúlik vissza, amikor Yehudi Menu-
hin, brit hegedűművész és karmes-
ter kezdeményezésére az UNESCO 
október 1-jét a Zene Világnapjává 
nyilvánította. Menuhin fontosnak 
tartotta, hogy ne csak koncertter-
mekben, rádióműsorokban szólalja-
nak meg régi és főként mai művek, 
hanem spontán megnyilvánulás-
ként utcákon és tereken is muzsi-
káljanak énekesek, kórusok és a 
komolyzenei előadóművészek – tud-

tuk meg Morvay Andrástól, a Kör-
mendi Alapfokú Zene- és Táncmű-
vészeti Iskola igazgatójától.

Körmenden hagyományteremtő 
szándékkal léptek fel a zeneművész 
tanárok, akik ezúttal saját koncert-
tereikből kilépve, a város főterén 
keltették életre többek között Bach, 
Schubert és Csajkovszkij műveit.

A gyerekeket csillámtetoválás, 
arcfestés és hangszer kipróbálási 
lehetőség is várta.

 n TJ

Mint ahogy arról már hírt adtunk: az idei évben Kör-
menden a Nap utca útburkolatának hiányzó szakaszá-
nak felújítása valamint a Honvéd és Teleki utcák rendbe-
tétele szerepelt a város tervei között.

A beruházás költségei mintegy 
90 millió forintra tehetők, aminek 
egy jelentős részét az önkormány-
zat saját költségvetéséből, a fenn-
maradó részt pedig kormányzati 
támogatásból fedezi. Bebes Ist-
ván, Körmend polgármestere nem-

rég arról tájékoztatott, hogy meg-
kezdődtek az előkészületi, majd a 
kivitelezési munkák a Teleki utcá-
ban, de a Nap utcában is dolgoztak 
az útépítők.

 n MP

 FOTÓ: JT

Jó ütemben haladnak az útfelújítások a város több pontján is

A zene világnapja Körmenden – hagyományteremtő szándékkal koncerteztek

Fókuszban a zene: kicsik és nagyok közös ünnepe a téren

A rendezvényen a gyerekeket kísérő programok is várták FOTÓ: JT

A fuvola régóta kedvelt hangszer a tanulók körében

Az érdeklődők jó hangulatú szabadtéri előadást hallhattak
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Második alkalommal tartottak közlekedésbiztonsági 
vetélkedőt a Vas Megyei Szakképzési Centrum Rázsó Imre 
Technikumában. A megmérettetésen tíz Vas megyei csa-
pat vett részt.

Többségében általános iskolák 
hatodik, hetedik és nyolcadik osztá-
lyosait nevezték a közlekedésbiz-
tonsági versenyre, amelyen három 
feladatot kellett megoldaniuk a 
részvevőknek.

Először egy kresz-tesztet kellett 
kitölteni, majd a szombathelyi rend-
őrség munkatársai által felépített 
ügyességi pályát kellett teljesíteni 
kerékpárral, végül a műhelyben ke-
rékpárszerelés zárta a sort.

A legjobbak
Első helyen végzett az Őriszentpé-

teri Általános Iskola Albert Boldi-
zsár, Kamondi Salamon, Gaál Ri-
chárd alkotta csapata, második lett 
a csákánydoroszlói Csaba József Ál-

talános Iskola egysége, soraiban Ko-
rándi Ákossal, Mukics Mátyással és 
Sipos Szabolccsal. Harmadik helyen 
a vasszécsenyi Ambrózy-Migazzi 
István Általános Iskola három diák-
ja, Szemes Barnabás, Pomper Olivér 
és Virágh Ákos végzett. Az egyéni 
versenyben első lett Zámodics Trisz-
tán (Szentgotthárdi Arany János Ál-
talános Iskola), második helyen Ko-
rándi Ákos (Csaba József Általános 
Iskola, Csákánydoroszló), harmadi-
kon pedig Virágh Ákos ( Amb-
rózy-Migazzi István Általános Isko-
la, Vasszécseny) végzett.

A vetélkedőt Oláh Miklós, a Vas 
Megyei Szakképzési Centrum 
Rázsó Imre Technikum oktatója 
szervezte. n TJ

Kresz-teszt: ügyességi verseny és kerékpárszerelés a Rázsóban

Közlekedésbiztonsági vetélkedőnek adott otthont Körmend

Egy új típusú matematika verseny-
re nevezett az Olcsai-Kiss Zoltán Ál-
talános Iskola tíz csapattal. A verseny 
lényege, hogy szabadtérben, mozgás-
sal és online ismeretekkel kapcsolja 
össze a matematikai feladatokat.

A verseny célja pedig a matemati-
ka népszerűsítése, és a tárgyhoz 
kapcsolódó sikerélmény biztosítása, 
egyidejűleg a résztvevők egészsé-
ges, mozgásban gazdag életmódra 
nevelése, együttműködési, kooperá-
ciós készségeik fejlesztése- tudtuk 
meg Fazekasné Mittli Piroska, intéz-
ményvezetőtől.

Harminc vállalkozó kedvű diák 
GPS koordinátákra vadászva ciká-
zott, miközben matematikai felada-
tokat oldott meg a város központjá-
ban, amiknek az eredményeit időre 
kellett beírni az okos telefonjaikba.

– Nagyon érdekes és könnyen meg-
szerethető ez a versenyrendszer, ahol 
tanulóink szinte észre sem vették, 
hogy matekoztak, tanultak, mozog-
tak és versenyeztek. Az eredmények-
re még várnunk kell, de az élmény 
már most is sokat jelentett. A rendha-
gyó versenyen Cseresnyés Dániel és 
Simon Alex 7.b osztályos tanulóink 
már tavaly is indultak, akkor megyei 
első helyezettek lettek- számolt be a 
különleges esemény további részlete-
iről az igazgatónő. n MP

Lehet másként is! – Kis matekosok a körmendi belvárosban

Kiszakadtak az iskolapadból, de mégis tanultak az Olcsai iskola diákjai  FOTÓ: JT

A feladatokat a kerékpárszerelés zárta. FOTÓ: JT
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Kártyás Gergő természetfotóiból nyílt kiállítás a Körmendi 
Kölcsey Ferenc Gimnázium galériájában. A tárlatban több 
olyan kép is van, amely Körmend testvérvárosában, Heinä-
vesiben készült idén nyáron.

A fotókiállítás megnyitóján Laczó 
Tamás igazgató köszöntötte a meg-
jelenteket. – Az idei év nyarán isko-
lánk két tanára és öt diákja Finnor-
szágba utazott ,  Körmend 
testvérvárosába, Heinävesibe egy 
pályázati lehetőségnek köszönhető-

en. A csoport tagja volt Kártyás 
Gergő is, aki telefonjával, fényképe-
zőgépével rengeteg fotót készített 
az utazás során, ebből néhány da-
rab a kiállításban is látható – mond-
ta az intézményvezető, majd azt is 
hozzátette, hogy a tárlat ajándék is 

a Körmenden tartózkodó 
finn vendégeknek és a 35 
éves körmendi Magyar- 
Finn Baráti Körnek.

Jó úton
A megnyitón elhangzott 

az is, hogy Kártyás Gergő 
2016 óta készít természetfo-
tókat, és már most számos 
magyar és nemzetközi elis-
merés birtokosa. -Bízunk 
abban, hogy Gergő karrier-
je lendületesen folytatódik 
majd, ebben a fotós szakma 
tudja támogatni. Igényes, 
rugalmas, kiválóan gondol-
kodó, ötletekkel teli, humo-

ros fiatalemberről van szó, akiben 
az értelmi és az érzelmi intelligen-
cia együtt van – méltatta a fiatal fo-
tóst a gimnázium igazgatója.

Zárásként a 17 éves körmendi 
gimnazista tárlatvezetést tartott a 

jelenlévőknek, a finneknek angol 
nyelven, a többieknek magyarul. 
Végül Leena Vlasoff, a finn delegá-
ció tagja ajándékkal köszöntötte a 
tehetséges fiatal alkotót.

 n TJ

Kártyás Gergő természetfotói láthatók a gimnázium a galériájában

A tárlat ajándék a körmendi Magyar-Finn Baráti Körnek

A Körmendi Mezőgazdasági Gépészeti Főiskola 1972-
ben végzett gépész-üzemmérnök hallgatói szeptember 
elején vehették át arany díszoklevelüket Keszthelyen.

Mivel a körmendi főiskola 1979-
ben megszűnt, ezért jogutódja, a 
Keszthelyi Magyar Agrár- és Élet-

tudományi Egyetem (MATE) 
Georgikon Campusán vehették át 
a jubileumi díszokleveleket az 

érintettek. Az 59 végzett üzem-
mérnök közül 25-en vették át sze-
mélyesen aranydiplomájukat -5-
en betegség miatt hiányoztak, 
11-en nem igényelték, 18-an el-
hunytak-, tanáraik közül pedig 
hatan tudtak megjelenni az ün-
nepségen.

Illés Antalné, könyvtáros, tanár 
beszámolójából megtudtuk: nem 
volt egyszerű az ünnepély meg-
szervezése, hiszen az egykori diá-
kok az ország különböző helyein 
éltek, dolgoztak. Kovács Zoltán 
nagyigmándi lakos, az IKR-Bábol-
na nyugalmazott üzletágigazgató-
ja intézte a szervezést, ami két-
éves munkájába került.

Körmend szép emlék
Az ünnepségen – meghatódva – 

25 öregdiák a Balaton Kongresz-
szusi Központ és Színházterem-
ben – fogadhatta dr. Rózsa László 
campus-főigazgató gratulációját.

Az oklevelek átadása után a ju-
biláló hallgatók díszebéddel, film-
vetítéssel, baráti beszélgetésekkel 
folytatták az ünneplést. Az érin-
tettek közül most már szinte min-
denki nyugdíjas, valamennyien jó 
szívvel emlékeznek tanáraikra, 
oktatóikra, a főiskola dolgozóira, 
valamint a Körmenden eltöltött 
éveikre, színes ifjúságukra. n MP

Aranydiplomájukat vehették át az 1972-ben végzett gépész-üzemmérnök hallgatók

Kártyás Gergő a megnyitón tárlatvezetést tartott az érdeklődőknek

Laczó Tamás, a gimnázium igazgatója a fiatal ter-
mészetfotósról elmondta: számos elismerést ka-
pott már az évek során FOTÓ: JT

Vidám összejövetellel zárult a program
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Kicsivel több, mint három hónap múlva, nyolcvan éve 
lesz, hogy megtörtént a Doni tragédia, 2023. január 
12-én emlékeznek majd meg az eseményről hazánk-
ban jubileumi rendezvényekkel.

Körmenden a szomorú esemé-
nyekhez köthetően a Dr. Batthyá-
ny-Strattmann László Múzeum a 
közelmúltban felhívást tett közzé. 
Az intézmény ismét nagy lélegzetű 
munkába kezd. Az új kezdeménye-
zés a „Körmendi Halhatatlan Me-
netszázad” munkacímet kapta. A 
több évesre tervezett folyamat so-
rán próbálják összegyűjteni a Kör-
mendről a Donhoz vonult, 2. magyar 
hadseregben szolgált és ott meghalt 
személyek adatait, fényképeit, 
relikviáit. Ezekből a remények sze-
rint egy kiállítás is készülhet, illet-
ve állandó emlékhely létesülhet. 
Ezekhez jó alapot adhatnának az 
összegyűjtött anyagok, de a kör-
mendiek segítségére nagy szükség 
lesz ahhoz, hogy a tervek megvaló-
suljanak.

– Az ötletet az adta, hogy talán 
már csak egy generáció az, aki még 
valamilyen érzelmi kapcsolatot 
ápolhatott a nagymamákon – hadi-
özvegyeken – keresztül a Donhoz 
kivonult és emiatt soha meg nem is-
mert nagyapákkal. A később szüle-
tetteknek ez már csak történelem-
lecke és statisztikai adat lesz. Pedig 
azok az emberek ennél többet érde-
melnének- mondta el Pintér György, 
a múzeum munkatársa arról, miért 
is indították el a kezdeményezést.

Hatalmas veszteség
De néhány történelmi tényről is 

beszéljünk a téma kapcsán: Sza-
kály Sándor, az MTA BTK Történet-
tudományi Intézete Horthy-kori té-
macsoportjának vezetője a Magyar 
Kurírban ismertetett összefoglalója 
szerint 1942 áprilisától 1943 tava-
száig – a később kiküldött utánpót-
lással együtt – mintegy 250 ezer 
magyar katonát vezényeltek a 
Don-kanyarba. A teljes veszteség 
hozzávetőlegesen 125-130 ezer fő 
volt. Don-kanyarban szolgáló ma-
gyar katonákat rendkívüli módon 
megviselte a tartalékok hiánya, va-
lamint az információk hiánya tar-
tózkodásuk céljáról és időtartamá-
ról. Mindez a kiszolgáltatottság 
érzését keltette bennük. Az, hogy 
télre is a Donnál kell maradniuk, 
csalódást és félelmet keltett ben-
nük, főként, hogy kétséges volt meg-
felelő téli ellátásuk. Az élelmezést a 

németek biztosították a ma-
gyar katonák számára, akik 
annak sem minőségét, sem 
mennyiségét nem tartották 
megfelelőnek. A téli védelemre 
való felkészülés pedig komoly 
nehézséget jelentett. Fűthető, 
zárt elhelyezést kellett biztosí-
tani mindenkinek, de a fában 
szegény területen nem volt 
könnyű építőanyagot szerezni 
és megfelelő téli szállásokat 
kiépíteni. Az otthonnal való 
kapcsolatot a tábori posta biz-
tosította, de 1943. január 12-től 
egy hónapig nem volt kapcso-
lat, az otthoniak nem sokat 
tudtak a doni hadseregről, a 
sajtó sem részletezte a történteket. 
A magyar fegyverzet vagy hadi-
technika, amely mínusz öt Celsi-
us-fokban még kiválóan működött, 
sokszor nem látta el feladatát -20 
vagy főleg -40 fokban. A gépesített 
közlekedés és szállítás, azaz a mo-
bilitás hiánya pedig tényleg tragi-
kus következményekkel járt a ma-
gyar hadseregre nézve. Télen a 
nagy hidegben a tüzérség nem vagy 
csak alig, emberi erő segítségével 
tudott mozdulni. A 2. hadsereg fog-
ságba esett katonáinak túlnyomó 
része foglyul ejtése után nem sok-
kal meghalt. A főtáborban farkas-
törvények uralkodtak, csak az 
együttműködő kis csoportoknak le-
hetett némi esélyük a túlélésre. Az 
eltűntekről, hadifoglyokról szóló 
szovjet adatok nem megbízhatóak, 
ellentmondásosak, de mindenkép-
pen hatalmas veszteségekre utal-
nak.

A „Körmendi Halhatatlan Menet-
század” munkacímet kapott prog-
rammal emlékezne tehát a múzeum 
a Magyar Királyi 2. Honvéd Hadse-
reg katonáit ért tragédiára.

A folyamat elindult. Egyelőre az 
látszik, hogy a témával kapcsolatos 
adatbázis hiányos. Mindig kerülnek 
elő újabb és újabb információk.

„Azt pontosan tudjuk, hogy a 2. 
magyar hadseregnek, amely odave-
szett a Donnál, az egyik bevonulási 
területe Körmend volt. Tehát innen 
vitték a honvédeket a frontra. To-
vábbá ez megint egy olyan elhallga-
tott történet, mint a 12 éves orosz 
megszállás volt. Ugye abban a bizo-

nyos elmúlt negyven évben nem na-
gyon illett róla beszélni, illetve na-
g yon-nag yon megrostálták a 
véleményeket. Viszont most va-
gyunk abban a huszonnegyedik 
órában -gondolok én itt a saját gene-
rációmra-, akiknek lehetnek még 
személyes tapasztalatai, történetei 
saját, hadiözvegy nagyanyjuktól. 
Ők mesélhettek még az unokáknak 
és visszaemlékeztek a fronton ele-
sett férjeikre”-hangsúlyozta Pintér 
György.

Hiányos ismeretek
A múzeum számít arra, hogy aki-

nek birtokában van a doni tragédiá-
hoz köthető bármilyen családi em-
lék, az segítsen a kiállítás 
összeállításához fotókkal, relikvi-
ákkal.

Egy számítógépes adatbázis szol-
gál alapul. Ebben nevek vannak 
kérdőjelekkel vagy anélkül, halálo-
zási dátumokkal, helyek megjelölé-
sével, vagy anélkül. A hiányos do-
kumentáció egyik oka, hogy a 
Don-kanyarban az orosz áttöréskor 
komoly káosz alakult ki, ez vezethe-
tett az adatok, információk hiányos-
ságához, részlegességéhez.

A múzeum lakossági segítséggel 
szeretne egy pontosított hazai, kör-
mendi adatbázist létrehozni, amely 
alapjául szolgálhat majd a koráb-
ban említett kis kiállításnak vagy 
később egy esetleges állandó em-
lékhelynek. Ez méltó emléket állíta-
na a Donnál életüket vesztett, eltűnt 
vagy hadifogságba került katonák-
nak. Így válna a történelemkönyvek 

leckéjéből személyesebbé az 
1943-ban történtek sora. A mú-
zeum a fronthoz, a Donhoz köt-
hető tragédiák mellett az itt-
hon, a hátországban zajló 
történéseket is bemutatná. 
Azt, hogy milyen változásokat 
okozott egy-egy családban, 
hogy az egyetlen kenyérkereső 
ott veszett a hómezőn. A hábo-
rúban ugyanis minden min-
dennel összefügg: a frontot a 
hátország is megszenvedte. 
Tragikus élethelyzetek alakul-
tak ki azzal, hogy elment, el-
hunyt a kenyérkereső a család-
ból. A második világháború 
előtt a társadalom úgy rendez-
kedett be, hogy a családokban 
a férfi volt a kenyérkereső, az 
asszony pedig otthon nevelte a 
gyermekeket. Nem volt széles 
körű és elterjedt a női munka-
vállalás, főleg olyan szinten 

nem, hogy el is tartsa a családot. A 
doni tragédia ebben is óriási válto-
zást hozott. A hadiözvegyek, a hadi-
árvák kaptak valamiféle juttatást 
az államtól. De azok családjainak, 
akikről nem derült ki azonnal, hogy 
meghaltak, hanem csak eltűntnek 
nyilvánították őket, nem járt a jutta-
tás. Ez óriási átrendeződéseket ho-
zott társadalmi szinten. A legidő-
sebb fiúnak nagyon hamar el kellett 
mennie dolgozni, nem tudott felsőbb 
oktatási intézményekbe eljutni. 16-
17 évesen el kellett tartaniuk a fia-
tal fiúknak a családot, mint „legidő-
sebb férfinek”.

Számítanak a helyiekre
Pintár György végül arról beszélt, 

hogy a múzeum milyen csatornákon 
vár a témához a körmendiektől sze-
mélyes dokumentumokat, írásokat, 
adatokat, visszaemlékezéseket. Az 
internet az egyik csatorna, a múze-
um e-mail címére is eljuttathatják 
ezeket az intézménynek a segítők. 
Bármi érdekes lehet a történészek 
számára, ami összefügghet a kor-
szakkal, egy-egy adott személlyel.

– Szívesen veszünk fényképeket 
is. Úgy is, ha az eredetit nem tartjuk 
meg, mert ragaszkodik hozzá a tu-
lajdonosa. Akkor beszkenneljük és 
úgy kerül az adatbázisunkba. Most 
még nagyon az elején, az adatgyűj-
tésnél járunk. Személyes tárgyak-
ra, relikviákra is számítunk.

A Donnál történt tragédia a város 
történetének is része, még ha mind-
ez sok ezer kilométerre Körmendtől 
keletre játszódott le. n PM

Méltó módon emlékeznek Körmenden a doni katasztrófa áldozataira

Egy feledésre ítélt kor relikviáit gyűjtené össze a múzeum

Körmenden ötévente emlékeznek meg a Doni áttörés 
évfordulójáról FOTÓ: JT/ARCHÍV
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Körmendre került a Vas megyében élő Vári Tamás illuszt-
rátor, szobrász, street art művész legújabb alkotása. Az 
alkotó az ország több városában különleges kis manóajtók 
helyezett el az elmúlt években. A következő beszélgeté-
sünk, vele készült.

– Honnan indult a művészet 
iránti szenvedély? Volt meghatá-
rozó élmény, amihez kötni tudja?

– Emlékeim szerint, egészen kis-
koromtól fogva mindig rajzolással 
foglalkoztam, nekem ez volt a játék 
és a szüleim ezt látva a művészet 
felé terelgettek. Már egészen korán 
különórákra jártam és a középisko-
lát is így választottam, Budapestre 
mentem a II. Rákóczi Ferenc Gim-
náziumba, ahol a rajzképzés magas 
színvonalú. Ezt követően dekoratőr, 
kirakatrendező OKJ-s tanfolyamot 
is elvégeztem, ahol szintén nagy 
hangsúlyt fektettek a rajzolásra, 
majd Kaposvárra kerültem, ahol 
színházi díszlet- és jelmeztervező-
nek tanultam. Ezek a képzések nem 
kifejezetten érdekeltek hosszú tá-
von, mindig a rajz volt a cél, hogy 
abban fejlődjek.

– Tehát a rajzolás az igazi szen-
vedély?

– Igen, de párhuzamosan a képre-
gények is mindig érdekeltek, azok-
kal igazán a főiskola végén, 2010-
ben kezdtem el ezzel foglalkozni és 
mentem el egy magyar alkotócso-
portba. Magyarországon nincs eh-
hez kapcsolódó képzés, hiánypótló 
a 5panels. Ez a közösség azért jött 
létre, hogy képregényeket készít-
sünk. Egy szó, mint száz, a rajzolás 
valamilyen formában mindig ott volt 
nekem, bármit csináltam akármi-
lyen munkával foglalkoztam, mel-
lette mindig megvolt az alkotás és 
ez az érdeklődés.

– Hogyan látja, a mai fiatalok-
nak mennyi lehetőség jut kibon-
takozni?

– Szerintem a közösségi média 
által van lehetőség, most már min-
denkinek van saját felülete, minden-
ki csinálhat külön művészeti oldalt, 
ezt én is elég korán szétválasztot-
tam, nem a személyes profilomon 
kommunikálom a dolgokat, amiket 
rajzolok, vagy alkotok. Csináltam 
egy „art” oldalt és ott szépen gyűl-
nek a követők, érdeklődők. Megvan 
a lehetőség, ha valaki alkotni akar, 
én mindenképp azt javaslom, hogy 
csinálja és gyűjtse, jó minőségben 

dokumentálja és töltse fel az erre a 
célra szánt oldalakra.

– Elég széles skálán halad az ér-
deklődés, makettezés, illusztrá-
lás, szobrászat és a street art. Az 
utóbbi időben megjelentek a kis 
ajtócskák országszerte, honnan 
jött az ötlet és hol helyezte el őket 
eddig?

– Street art-tal nem foglalkoztam 
eddig, ezek a ”Manóajtók” voltak az 
elsők, habár mindig nagyon tetszet-
tek a street artnak az ilyen kreatív 
formái, tehát nem a graffitikre gon-
dolok, vagy egy képre a falon, ha-
nem, ami valahogy kapcsolódik a 
környezethez. Valaki valamit 
meglát egy utcarészletben és 
akkor azt újraértelmezi.

Én korábban soha nem gon-
doltam arra, hogy ezt akarom 
csinálni. Azt hiszem az inter-
neten láttam valahol egy ha-
sonló dolgot, de pontosan nem 
emlékszem honnan jött maga 
az ötlet, egyszer csak kigon-
doltam, hogy egy kis ajtót ké-
szítek és leraknék egyet egy 
fal tövébe, – akkor még Zala-
egerszegen laktam 2020 nya-
rán – majd elkészítettem ott-
hon, kivágtam, kifaragtam, 
összeragasztottam az elemeit 
és nagy izgulva odaragasztot-
tam Zalaegerszegen a kertvá-
rosban egy helyre. Azért arra 
mindig odafigyeltem később is, 
hogy ne olyan helyre kerülje-
nek az ajtók, amiből gond le-
het, hogy nem zavarjon senkit.

Persze előfordult, hogy el-
tűnt onnan, mert nem volt elég jó a 
ragasztása, ezekből mind tanultam, 
igyekeztem utána más technikával 
dolgozni. Kísérletezek más eljárá-
sokkal is, érdekel a műgyanta öntés 
például. Aztán kitaláltam, hogy 
megmakkettezem, utána pedig egy 
anyagból öntöm ki és nem fog szé-
tesni az idők folyamán, illetve így 
már sokszorosítani is tudom. De 
valljuk be őszintén nem időtálló al-
kotások ezek, tehát ez a street art-
nak nem az a Kolodkoi szintje, mint 
amikor bronzból csinál valaki mini-
atűr szobrokat (Mihail Kolodko, uk-

rán-magyar szobrászművész- a 
szerk.). Mert az olyan, mint bárme-
lyik köztéri bronz szobor, hogy ott is 
marad.

– Tehát akkor ez egy ”instant” 
street art műfaj, amit képvisel?

– Végül is igen, mert ez egy hosz-
szabb-rövidebb, de inkább rövidebb 
életű történet, inkább a pillanatnak 
szól, de a körmendi az egész jól ki-
tart.

Szerintem az benne az érdekes, 
hogy megragadja az ember fantázi-
áját. Ezek az ajtók is olyanok, hogy 
kicsit többet sejtet önmagánál, hogy 
mégis kinek az ajtaja? Bárkinek 
megindíthatja a képzeletét. Nem is 
én neveztem el Manóajtónak, de raj-
ta ragadt és jó.

Egyébként gyakran hasonlítják 
Kolodko műveihez. Számomra na-
gyon érdekes hogy vajon miért, mi-
vel ő általában figuratív dolgokat 
csinál, konkrét kis lényeket bronz-

ból, ezek meg ajtók, amik színesek.
A kapcsolat valójában az, hogy 

street art és hogy 3D-s. Ez azt je-
lentheti, hogy talán Magyarorszá-
gon nem csinálnak mások ilyet. Én 
sem tudatosan kezdtem el ezt, nem 
akartam street art-tal foglalkozni.

Erre utólag eszméltem, hogy való-
színűleg itt ennyi a kapcsolat. Le-
het, hogy csak mi ketten foglalko-
zunk ezzel, mi csinálgatunk ilyen 
kis alkotásokat az országban, 
mondjuk úgy, hogy én csinálgatom, 
ő pedig foglalkozik vele, így a ponto-
sabb.

– Pontosan hova kerültek eddig 
Manóajtók?

– Először Zalaegerszegre tettem 
ki párat, aztán ahogy megfordultam 
több városban, néha vittem, akár 
külön kérésre is. Került Győrbe, 
Szombathelyre, Veszprémbe – utób-
bi helyen nagy sikere volt. Körmend-
re pedig azért, mert közel lakunk a 
városhoz, jelenleg Őrimagyarósdon 
élek és gyakran járunk arra vásá-
rolni, edzeni és egyszer csak felfi-
gyeltem egy helyre, ami megragad-
ta a fantáziámat. Van egy óriási 
csempézett épület, de némelyik 
csempe már hiányzott róla, és jött 
egy ötlet, hogy oda is kerülhetne 
egy kis makett.

– Tehát akkor ez nem egy ajtó, 
hanem más koncepció?

– Pontosan. Ennél az alkotásnál 
történt az, hogy előbb volt meg a 
hely és csak utána készült el maga a 
makett. Általában van egy elképze-

lésem, hogy klasszikus ajtót 
szeretnék, vagy egy vasajtót, 
vagy ez rozoga deszka ajtót, 
tehát ezt nagy vonalakban ki-
találom. Az elkészítés közben 
természetesen formálódik a 
dolog.

A körmendi viszont nemcsak 
egy ajtó, ez olyan, mint egy 
nagy társasháznak az egyik ol-
dala, több ablakkal, kis kiugró 
erkélyekkel, tetőkkel, kémény-
nyel, fogaskerekekkel. Ezt az 
alkotást egyértelműen inkább 
a hely ihlette. A többi esetében 
megvoltak az ajtók és aztán ke-
restem valami hozzájuk pasz-
szoló helyet vagy egy olyan sar-
kot, ami nekem izgalmas volt. 
Itt viszont fordítva történt, itt 
előbb volt meg hely és ahhoz ké-
szítettem a modellt, a makettet.

– Mik a tervei, lesznek még 
ilyen alkotások a jövőben is?

– Nem törekszem tudatosan vala-
miféle brand vagy imidzs felépítésé-
re, tehát ez tényleg hobbi és a magam 
szórakoztatására csinálom. Nem ki-
zárt egyébként, hogy a továbbiakban 
is ilyen street art projekteket is csi-
náljak.

De mindig vannak ötleteim, akár 
rajzokra, makettekre, most például 
a könyvzugok nagyon érdekelnek. 
Tehát mikor a könyvek közé ilyen 
kis maketteket illesztenek. Ez per-
sze nem street art modell, de bizto-
san lesz csak kell egy hely, egy ötlet 
és az alkotáshoz idő. n SZD

Vári Tamás 2020 óta foglalkozik a makettezés egy különleges formájával

Street Art – Érdemes nyitott szemmel járni a körmendi utcákon

Jól megbújik a kis makett az egyik körmendi épületen
 FOTÓ: SZD
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A nyár közepén- két év szünet után- rendezték meg az V. 
Körmend Nemzetközi Grundbirkózó Gálát. A versenyt Belen-
csák István alpolgármester nyitotta meg, majd a küzdelmek 
befejeztével a helyezettek nyakába is ő akasztotta az érmeket.

Az eseményen a körmendi ver-
senyzők mellett Zalaegerszeg, Kő-
szeg, Neufeld és Dunaszerdahely 
kezdő birkózói léptek a szőnyegre és 
küzdöttek az érmekért. – Egyesüle-

tünk neve alatt a körmendi Mátyás 
Utcai és Dienes Lajos tagóvodák il-
letve a csákánydoroszlói Harangvi-
rág Óvoda ovibirkó programjában 
szereplő vállalkozó kedvű gyerekek 

szerepeltek, összesen 14 versenyző- 
kezdte visszaemlékező gondolatait 
Bartók Zsolt, edző. Hozzátette: a ver-
senyen volt könnyes szem, fáradt te-
kintett, mosoly és boldogság, birkó-
zóink a szőnyegen megmutatták, 
hogy ha van céljuk tudnak és akar-
nak is küzdeni legyőzve félelmeiket, 
önmagukat és meglepve szüleiket de 
bizonyítottak csapatként is a szőnye-
gen küzdő társaik biztatásával. Vé-
gül az egyesületünk versenyzői be-

csülettel kitettek magukért, 
összesen 5 aranyérem, 7 ezüst és 2 
bronzérmet nyertek.

Jó kilátások
Az első félév utolsó megmérette-

tése a körmendieknek a Szondi Se 
Birkózó Gálán volt Ősiben.

A versenyre 10 egyesületből több 
mint 114 versenyző adta le a részvé-
teli nevezését.

Versenyzőink nagy küzdelemben 
szerezték meg az érmeiket: egy 
arany, négy ezüst és három bronzé-
remmel tértek haza.

Ezt követően- a júniusi nyári szü-
net után- elkezdődött az alapozási 
időszak az egyesületnél. A haladó 
versenyzők – Domina Zsolt, Csillag 
Levente és Somogyi Emese- augusz-
tusban Nagykanizsán szerepeltek 
az egyhetes regionális edzőtábor-
ban, ahová a Nyugat-Magyarország 
eredményes versenyzői kapnak 
csak meghívást. A folytatásban egy 
nemzetközi edzőtábor következett 
Velemben.

Bartók Zsolt, elmondta: kemény 
és eredményes alapozáson vannak 
túl, ahol mindenki a maximumot 
hozta ki magából, így bizalommal 
tekint a következő versenyidőszak 
elé. n MP

A kezdő csoportba fiúk és lányok jelentkezését egyaránt várják

Sikeres az elmúlt fél éves mérlege a körmendi birkózóknak

A körmendi fekvenyomók 
legutóbb a Liga Kupa&Elit 
Show-n vettek részt a 
Soroksári Sportcsarnokban 
Budapesten. Horváth Márk 
4., míg felkészítőjük Móricz 
Benjamin első helyezést 
ért el.

Horváth Márknak ez volt az első 
komolyabb versenye.

– Kiváló sportemberek gyűltek 
össze ezen magas színvonalú ese-
ményen. Borzasztóan élveztem a 
versenyt, örülök, hogy olyan em-
berekkel is megismerkedhettem, 
akik hasonlóan odavannak ezért 
sportért – nyilatkozta lapunknak 
Márk, aki elismerően beszélt a 
csoportjában szereplőkről is.

Márk Junior – 82,5 kg-os súly-
csoportban indult, alacsonyabb 

kezdő fogással kezdett mint a leg-
utóbbi siófoki versenyen (102,5 kg-
al). Kezdő fogását azonban a bírák 
2/1 arányban elvették.

–Rögtön felmértük a hibákat és 
a 2. fogásnak kértük a 112,5 kg-ot 
– értékelte a Móricz Benjamin tár-

sa szereplését, majd hozzátette: a 
3. fogás is fejtörést okozott, mert a 
dobogós helyért ment a harc, első-
re 120 kg-ra kértük a súlyt, amivel 
sikerült volna megszereznie a 2. 
vagy 3. helyezést is akár. A 120 kg-
os nyomás végül nem sikerült, így 

a 112,5 kg-os teljesítménnyel épp 
lecsúszott a dobogóról. – Tudom, 
hogy csalódott volt emiatt, de to-
vábbra is motivált. Ami a legfonto-
sabb, hogy most egy hosszabb pi-
henőre van szüksége, hiszen az 
első szezonjában másfél hónap 
alatt négy versenyen is szerepelt, 
ami rengeteg munka és a testet is 
megviseli- mondta a felkészítő.

Móricz Benjamint egyébként az 
a megtiszteltetést érte, hogy Elit 
kategóriában indulhatott, az Open 
-90 kg-os súlycsoportban. 3 érvé-
nyes gyakorlatot mutatott be (190-
200-207,5 kg) ezzel első helyezést 
ért el.

Érdekesség az Elit kategóriáról, 
hogy a versenyzőket a 2020/21-es 
évben a Liga Kupán vagy bármely 
világszervezet által rendezett Eb-
n, Vb-n, Európa- vagy világkupán 
elért eredményük alapján választ-
ják ki és kapnak meghívást.

 n SZD

A Magyar Professzionális Erőemelő versenyen szerepeltek a fekvenyomók

Király Patrik ugyan nem vett részt ezen a megmérettetésen, de elkísérte társait és 
segített a verseny során. Ő legközelebb októberben, a Vb-n bizonyíthat. FOTÓ: SZD

Az első félévben az egyesületünk versenyzői összesen 7 Aranyérmet, 17 Ezüstérmet, 10 Bronzérmet, 1 országos bajnoki IV. és 1 or-
szágos bajnoki V. helyezést szereztek ezzel is gazdagítva a körmendi birkózás eredményességét. FOTÓ: MP
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A Bónusz Magyar Állampapír egy évben négy kamatperiódussal rendelkezik, az adott kamatperiódusra irányadó éves kamat mértéke a kamatbázis és a kamatprémium összege. A kamatbázis 
megegyezik a kamatperiódus kezdőidőpontját megelőző négy eredményes, 3 hónapos Diszkont Kincstárjegy aukción kialakult átlaghozamok, adott aukción elfogadott mennyiségekkel 
súlyozott számtani átlagával, ami a 2025/N sorozat első kamatperiódusa esetében 10,32%. A kamatprémium mértéke 1%. Az adott kamatperiódusra vonatkozó éves kamat megállapítására 
az adott kamatperiódus kezdőnapját megelőző negyedik munkanappal kerül sor. Jelen tájékoztatás a tőkepiacról szóló 2001. évi CXX. törvény vonatkozó rendelkezései alapján kereskedelmi 
kommunikációnak minősül, és nem tekinthető ajánlattételnek, teljes körű tájékoztatásnak, befektetési vagy adótanácsadásnak. A Kibocsátó felhívja a befektetők figyelmét, hogy a Bónusz 
Magyar Állampapírok esetében sem zárhatóak ki teljeskörűen a pénz- és tőkepiac változásából eredő kockázatok, és valamennyi további befektetési kockázatot és lehetőséget is a befektetőnek 
kell felmérnie. A Bónusz Magyar Állampapírok forgalomba hozatalának és forgalmazásának általános feltételeit az adott sorozat Ismertetője és Nyilvános Ajánlattétele tartalmazza, melyek 
megtekinthetőek a forgalmazóhelyeken, illetve a www.allampapir.hu és a www.akk.hu honlapokon.

az els
kamatperiódusra*

AKK_Bonusz_212x268_0928.indd   1AKK_Bonusz_212x268_0928.indd   1 2022. 09. 29.   10:17:582022. 09. 29.   10:17:58
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microweb.hu
+36 30 181 2500
ugyfelszolgalat@microweb.hu
9970 Szentgotthárd, Kossuth u. 64.
9730 Kőszeg, Rákóczi u. 16.

Internet csomagjainksebességei30Megabittőlegészen2Gigabitigérhetőekel,azokatmikrohullámon,optikaikábelen,
vagyműholdaskapcsolatonkeresztülnyújtjuk, ígyazelérhetősebességa lefedettségtől függőenváltozhat!Televízió
szolgáltatásunk lehet IPTV,műholdas,vagy földfelszíni sugárzású.További információazügyfélszolgálatunkonkapható.

INTERNET MELLÉ
TELEFON ÉS TELEVÍZIÓ
SZOLGÁLTATÁST IS
RENDELHET NÁLUNK.
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Tízórai, ami nem csipsz, nem cukros péksüti, de nem is 
napokkal később találjuk meg hiánytalanul a táska alján 
összenyomódva, annyira hidegen hagyta gyermekünket. 
A tanév eleji lendületben még motiváltabbak vagyunk a 
kísérletezésre – 10 kipróbálásra érdemes ötletet írtunk.

1. Gyümölcsnyárs
Egy kis kreativitással fűszerezve 

a gyümölcs is jobban csúszik majd. 
Készíts felkockázott almából, ba-
rackból, szőlőszemekből, bogyós 
gyümölcsökből szivárványszínű 
gyümölcsnyársakat! Pár perccel va-
lóban több idő elkészíteni, de garan-
táltan több fogy majd belőle, mint a 
szokásos szeletekre vágott almából.

2. Turmix
Ha darabosan sehogy sem megy 

át a gyümölcs a rostán, próbálkozz 
levekkel! Készíts frissen préselt, iz-
galmas gyümölcsleveket vagy dobj 

össze egy turmixot – a klasszikus 
tejes-banános változattól a különle-
ges áztatott datolya-mandula kom-
bóig rengeteg ötlettel próbálkoz-
hatsz, és hamar meglesz a ti 
kedvencetek.

3. Zabkeksz
Készíts előre egy nagyobb doboz 

zabkekszet, amit aztán naponta 
tudsz adagolni az uzsis dobozba! 
Előnye, hogy sokáig eláll, viszony-
lag gyorsan elkészíthető és ha meg-
van a bevált recept, milliófélekép-
pen variálhatod – magokkal, aszalt 
gyümölcsökkel, kakaóval, fahéjjal.

4. Szendvics 1.- humusszal
Válassz egészséges – teljes kiör-

lésű, magos, hol ilyen-hol olyan – pé-
kárut és a szokásos sajt és húské-
szítmények helyett töltsd meg 
egészséges kencével, zöldségekkel! 
A humuszt sok gyereknél beválik, 
konzerv csicseriborsóból elkészíte-
ni egyszerű, olcsó, és még gyors is.

5. Szendvics 2. – lekvárral
Az alap itt is az egészséges kifli 

vagy zsemle, és lekvárból is találni 
meglepően alacsony cukor- és ma-
gas gyümölcstartalmút. A Mixit 
málna- és meggy dzsemje a maga 
74% gyümölcstartalmával már elég 
jól hangzik, ugye?

6. Szendvics 3. – 
mogyoróvajjal

Persze ne minden nap és ne az 
agyoncukrozott változatot használd, 
de dobd be nyugodtan a földimogyo-
róvajat is a repertoárba! Magas fe-
hérjetartalmának köszönhetően az 
egészséges kategóriába is belefér, 
ráadásul nagyon finom.

7. Gyümölcsszeletek
Azokra a bizonyos rohanós reg-

gelekre , amikor semmi nem úgy 

alakul, ahogy eltervezted és nincs 
idő tízórait készíteni.

8. Diákcsemege
Újabb variáció gyors és egészsé-

ges témára. A költséghatékony és 
egyben alacsonyabb kalóriatartal-
mú változatért dúsítsd a mago-
kat-aszalványokat szárított alma-
karikákkal!

9. Zöldségek mártogatva
A zöldségek is jobb esélyekkel pá-

lyáznak az uzsonnás dobozban, ha 
jár melléjük némi izgalmas kiegé-
szítés – mogyoróvaj a zellerszárhoz, 
joghurtos szósz az uborkahasábok 
mellé, túrókrém a paprikaszeletek-
re. Pár darab meglepetés sajt, hátha 
nem csak az fogy el a dobozból.

10. Muffin lefagyasztva
Egyszerre nagyobb mennyiséget 

el tudsz készíteni akár sós, akár 
édes muffinból, és mindig csak any-
nyit veszel ki a fagyasztóból, ameny-
nyire az aznapi tízóraihoz szükség 
van. Vedd ki előző este és semmi 
dolgod nem lesz vele, vagy csak reg-
gel, hogy 5 perc sütés után frissen 
sült muffinnal örvendeztethesd meg 
csemetédet. n MINDMEGETTE

 FOTÓ: MW

Tíz egészséges tízórai variációt mutatunk a szülőknek

Mit tegyünk az uzsonnás dobozba az iskolás gyereknek?
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8-as Bútorház
Vasvár, Járdányi út 15. Tel./Fax: 94/370-117
Nyitva: hétfő–péntek: 9–17 • szombat: 9–12

A képek illusztrációk, az akció október 31-ig, ill. a készlet erejéig tart.A képek illusztrációk, az akció október 31-ig, ill. a készlet erejéig tart.
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Egyes kiállított konyha 
mintafalak 

20-40% 20-40% 
kedvezménnyelkedvezménnyel

megvásárolhatók!

287 000 Ft-tól

Tokyo sarokTokyo sarok

116 500 Ft-tól

Betti sarokBetti sarok

264 200 Ft

304 000 Ft304 000 Ft

Konyhák több típusbanKonyhák több típusban

Capri gardróbCapri gardrób

Boxspring Boxspring 
ágyágy

226 900 Ft

Jana 3-1-1Jana 3-1-1

179 500 Ft
Lea sarokLea sarok

212 500 Ft

126 000 Ft-tól

237 000 Ft237 000 Ft

Rugós kanapék több típusbanRugós kanapék több típusban

72 800 Ft

98 500 Ft + matrac

Komódok több típusbanKomódok több típusban

Fenyő – bükk ágykeretekFenyő – bükk ágykeretek

165 000 Ft

Vali szekrénysorVali szekrénysor

206 500 Ft206 500 Ft

Tolóajtós Tolóajtós 
gardróbokgardróbok

134 900 Ft

Akciós sarokAkciós sarok

167 500 Ft167 500 Ft

Salsa nappaliSalsa nappali

Az akció 2022. október 30-ig érvényes!
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vasisekolokftkmd@gmail.com
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Céges, magáncsoportos illetve iskolai kirándulások
szállítása minőségi, 
légkondicionált 
AUTÓBUSSZALAUTÓBUSSZAL
9-50 személyig.
Repülőtéri transzfer- valamint 
munkásjárati szállítást is vállalunk!

IFJ. MARICS TIBORIFJ. MARICS TIBOR  +36/30-901-4132 • maricstibor70@gmail.com+36/30-901-4132 • maricstibor70@gmail.com

98
87

87

Veszélyes fákVeszélyes fák
kivágása biztonságosankivágása biztonságosan
Vas és Zala megyében! Vas és Zala megyében! 
Költségmentes árajánlat Költségmentes árajánlat 

adás helyszíni felméréssel.adás helyszíni felméréssel.

Herczeg Péter Herczeg Péter 
+36 30 231 3361+36 30 231 3361
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Castrum Ferreum Kft.
MŰSZAKIVIZSGA-BÁZIS
 Minden típusú gépjármű garanciális 

és azon túli javítása
 Motorkerékpár szervizelés
 Műszaki vizsgáztatás és eredetiség-

vizsgálat naponta (motorkerékpár, után-
futó, lakókocsi, személyautó és a 3,5 t 
alatti gépjárművek)

 Gumiszerelés
 Karosszéria-javítás, -fényezés
 Lézeres futóműbeállítás
 Ózonos klíma és kabin fertőtlenítés
 Kárrendezés
 Hibakód-kiolvasás

Castrum Ferreum Zrt.
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Castrum Ferreum Zrt.

GONDOZÓKAT 
keresünk ausztriai munkára!

A minimum kereseti 
összeg naponta nettó 55€ 
(szorgalomtól, német nyelvtudástól, 
ápolói készségektől függően növekedhet).
Munkavállalás lehetséges naponta, 5 ill. 7 nap időtartamra.

Ingyenes szállás és ingyenes ellátás, utazási költségek visszatérítése!
Nyugdíjasok jelentkezését is várjuk. A munkaközvetítésnek nincs költsége!

A koronavírus alatt is lehet jelentkezni és lehetséges a munkavállalás.
Információ kérés németül telefonon is lehetséges: 

+36 30 89 63 108
Információ kérés magyarul a Facebook-on: Markus Koglmann

E-mail-ben: info@pvm-koglmann.at • www.pvm-koglmann.at
Reklámügynökség Kft.
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Szombathely, Hunyadi út 45.
(a Megyei Munkaügyi Központ mellett)

Tel.: +36-20/275-22-22 •  Realbutor 
Nyitva: H.-P.: 9.00-17.30, szo.: 9.00-12.30

www.realbutor.hu 10
04

12
7

Tudta?
– Albert Einstein szemei ma is vala-
hol egy New York-i letétben van-
nak. Bár Einstein azt kérte, hogy 
hamvasszák el, a patológus tartósí-
totta az agyát, a szemeit pedig oda-
adta a tudós szemészének.

– Abraham Lincoln fia, Robert 1864-
ben leesett egy vonatperonról, Ed-
win Booth színész mentette meg. 
Alig egy évvel később az ő bátyja, 
John Wilkes Booth ölte meg Lincoln 
elnököt a Ford Színházban.

– Egy 2008-as felmérés szerint a brit 
tinédzserek 58 százaléka meg van 
róla győződve, hogy Sherlock Hol-
mes élt. Viszont 20 százalékuk úgy 
gondolja, hogy Winston Churchill 
kitalált személyiség.
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Idén újra népszámlálás, ahol mindannyiunk válasza számít.
Az online kitöltésre október 1. és 16. között van lehetősége.

Töltse ki
a kérdőívet

online!

nepszamlalas2022.hu

Készült a Központi Statisztikai Hivatal megbízásából.

KSH_NSZ_2022_212x268_0928.indd   1KSH_NSZ_2022_212x268_0928.indd   1 2022. 09. 28.   12:46:142022. 09. 28.   12:46:14
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AKCIÓ! AKCIÓ! Gondoljon időben a mindenszentekre,ondoljon időben a mindenszentekre,
hogy méltó emléket állíthasson elhunyt szerettei számára.
Egyes készleten lévő síremlékek kedvezményes áron.
Az akció az 1-es és a 2-es méretű komplett gránit sírkőre érvényes.

Termékeink:
• épületfák: erdei(borovi), 

luc, vörösfenyő, igény 
esetén faanyagvédelemmel 
ellátva, gyalulva

•  műszárított, asztalos 
minőségű pallók, deszkák 
erdei(borovi), luc, vörösfenyő, 
többféle minőségben 
0-I.oszt., I.oszt., I-II.oszt.

• hajópadlók
• lambériák
• íves faházborító
• mikrobordázott padlóburkolat
• OSB lapok

Kitűnő minőség, kedvező áron, közvetlenül a gyártótól!
Kérje személyre szabott árajánlatunkat!

Fafeldolgozás és Fafeldolgozás és 
kereskedelemkereskedelem

ELÉRHETŐSÉGEINK:
Iroda: 0694/526-018, Mobil: 0630/563-9102

E-mail: martonfakft@gmail.com     Web: www.martonfakft.hu
9934 Felsőjánosfa, Kossuth L. utca 38.
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Mukics Baumed Kft.Mukics Baumed Kft.
Mukics LajosMukics Lajos
bádogos mester bádogos mester 
Sika PVC lapostető szigetelés
Teljes körű bádogos munkák,
anyagbeszerzéssel együtt.

Tel.: 06-30/902-8338
E-mail: mukics.lajos@gmail.com
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VESZÉLYES FÁK KIVÁGÁSAVESZÉLYES FÁK KIVÁGÁSA

•  Épületek közé nőtt fák biztonságos kivágása
•  Letermelt faanyag feldarabolása
•  Keletkezett gally, nyesedék helyszíni felaprítása és elszállítása

Díjtalan előzetes felmérés!

www.veszelyesfakvagasa.hu www.veszelyesfakvagasa.hu 
veszelyesfak@gmail.comveszelyesfak@gmail.com

Kecskés István 30/385-6513

ALPINTECHNIKÁVAL, 
EMELŐKOSARAS JÁRMŰVEL 
és teljes körű felelősségvállalással!
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NŐI, GYERMEK ÉS FÉRFI CIPŐK 
NAGYSZERŰ OUTLET ÁRAKON 

AZ ŐSZI SZÜNETBEN IS!

NYÁRI AKCIÓ!

kedvezmény
minden cipőre*

Cipő az egész családnak nagyszerű outlet árakon

Érvényes: Július 18-tól július 30-ig
*kivéve az akciós cipők.

KÖRMEND
Dienes L. út 7.

Nyitvatartás: H-P: 9:00-17:00, Szo: 8:00-12:00
Tel: 06-20/ 94-594-071

KÖRMEND, DIENES L. ÚT 7.

NYITVATARTÁS: 
H-P: 9:00-17:00, Szo: 8:00-12:00

Tel: 06/94-594-071
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Elkezdődött az élvonalbeli kosárlabda bajnokság a férfi-
aknál. Az Egis Körmend – az elmúlt szezon ezüstérmese 
– nem kezdte jól a bajnoki szezont, ugyanis vereséget 
szenvedett Oroszlányban.

Az első bajnoki forduló előtt né-
hány nappal egyik játékosát is cse-
rélte a csapat, Brandon Anderson 
helyére Syjani Chamberst igazolta le 
a klub irányító posztra.

A magyar csapatok közül a Kör-
mendnek kezdődött el legkorábban a 
2022/2023-as kosárlabdaszezon. An-
tonis Constantinides csapata min-

denkinél előbb kezdte a felkészülést, 
hogy megfelelő formában várhassa a 
Bajnokok Ligája-selejtező sorozatot, 
amelynek a malagai 11 ezer néző be-
fogadására képes Jose Maria Martin 
Carpena Aréna adott otthont. Az 
Egis Körmend csapata kikapott első 
mérkőzésén a Patrioti Levice együt-
testől 79-70-re, így hamar véget ért a 

Bajnokok Ligája a piros-feketék szá-
mára. Spanyolországból hazatérve 
egy játékosát cserélte a Körmend, 
Brandon Anderson távozott, helyére 
a 182 centiméter magas, irányító 
poszton bevethető amerikai szárma-
zású Syani Chambers jött a csapat-
ba. A minnesotai Golden Valleyből 
érkezett játékos profi pályafutását 
az osztrák elsőosztályban kezdte, 
majd megfordult többek között a né-
met és a holland elsőosztályban is. A 
bolgár Balkan csapatával pedig a 
Fiba Europe Cup-ban is szerepelt. 
Siyani Chambers így fogalmazott ér-

kezésekor: -Szeretném a csapatot 
sikerekre vezetni, remélem, hogy az 
az energikus játék, ami engem jelle-
mez hasznos lesz az Egis Körmend 
számára és elérjük a kitűzött célja-
inkat.

Az első bajnoki forduló Oroszlány-
ba szólította az Egis Körmendet. 
Pontban gazdag, fordulatos meccsen 
végül kikapott a Rába-parti alakulat 
(104-98), Mitchel 16 pontot, Moore 24-
et tett a közösbe, az OSE együttesé-
ben Dimitrijevic és Barnjak volt meg-
határozó, előbbi 28, utóbbi 21 pontot 
termelt a mérkőzésen. n TJ

Sűrű napok vannak a Rába-parti alakulat játékosai mögött

Idegenbeli vereséggel kezdte a szezont az Egis Körmend

Idén is szeptember utolsó pénte-
kén rendezték meg az Európai Di-
áksport Napját. A program a Ma-
g yar Diáksport Szövetség 
kezdeményezésére indult 17 évvel 
ezelőtt, azóta pedig Európa más 
országaiban is megtartják. Mára a 
résztvevő országok száma a 40-et 
is megközelíti. A regisztrált isko-
lák azt vállalják, hogy legalább 
120 percnyi mozgás- és sportprog-
ramot szerveznek a tanulóknak, 
ahol az egyetlen ajánlott prog-
ramelem a szimbolikus, adott év-
nek megfelelő futótáv – idén 2022 
méter – teljesítése.

A megmozdulásban részt vett 
többek között a körmendi Kölcsey 
Ferenc Gimnázium is. n SZD

A körmendi gimnázium is részt vett a 2022-es Európai Diáksport Napján

A program lehetőséget ad arra, hogy a diákok körében nép-
szerűsítsük az egészséges, mozgásban gazdag életmódot.

2022 métert is lefutottak a Diáksportnap alkalmából a Köl-
csey iskola tanulói FOTÓ: JT

Október 8-án a ZTE ellen játssza első hazai bajnokiját a tavalyi ezüstérmes FOTÓ: JT/ARCHÍV


